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Les parets són les guardianes dels
secrets i de la història d’un indret.
Al llarg dels segles, han estat el tes-
timoni silenciós de l’esdevenir
dels homes i els han servit d’aixo-
pluc. Les de la Cova de Salnitre de
Collbató en són un exemple pa-
radigmàtic. I ara, 45 milions d’anys
després de la seva creació, co-
mencen a narrar la seva pròpia
història i la de les persones que les
han habitat des del Paleolític.

Ho fan a través d’un audio-
visual de 17 minuts amb tecno-
logia video mappingúnic al món
que es projecta sobre elles, fent
servir les seves escletxes i forats,
autèntiques ferides del pas del
temps, per potenciar la càrrega

dramàtica de l’espectacle. Es
tracta d’un audiovisual que es va
estrenar a finals de mes en ex-
clusiva per als collbatonins i que,
a partir del 3 de febrer, serà el
principal atractiu de la Cova de
Salnitre, que ha reobert un any i
mig després amb més força que
mai. L’alcalde de Collbató, Mi-
quel Solà, destaca que ha estat
una iniciativa “complicada”, però
que ajudarà a “dinamitzar” la vi-
sita a les coves. A més, lloa la fei-
na de l’equip que ha fet possible
l’audiovisual.

TECNOLOGIA PUNTERA
L’espectacle és obra de Wasabi
Produccions i fa servir anima-
cions 3D per recrear la història
de les coves al llarg dels seus 500
metres, des de la prehistòria
fins avui dia. L’espectador, d’a-
questa manera, no només s’en-

dinsa en el cor de la muntanya,
sinó també en les seves vivències,
en una experiència potenciada
pels efectes visuals i una banda
sonora envolvent de Francesc
Gener, que és conegut per haver
posat música a pel·lícules com

ara Lobo, GAL o Paraules En-
cadenades –amb la qual va
guanyar un premi al Festival de
Cine de Màlaga el 2003–. 

Per impressionar encara més
el visitant, les coves s’han dotat

d’un equip de 1.600 watts de po-
tència amb quatre altaveus i un
subwoofer, acompanyats de 20
projectors amb tecnologia led i là-
ser d’alta resolució. 

MÉS DE 100 COVES
La del Salnitre és una de les po-
ques coves de conglomerat del
món visitables a peu. Tanmateix,
aquesta no és l’única que amaga
la muntanya: al seu interior n’hi
ha més d’un centenar, com ara la
Cova Freda o la Cova Gran. 

Però tot i que es pot fer a peu,
l’accés a les Coves de Salnitre re-
quereix paciència i determinació.
Deu minuts pujant 244 esglaons
i 500 més a l’interior de la cavi-
tat obliguen el visitant a portar
roba còmoda i moltes ganes de
descobrir els secrets que amaga.

Sigui com sigui, l’atractiu tu-
rístic de les coves ve de lluny. Les

primeres visites daten de mitjans
del segle XIX, quan la burgesia
intel·lectual s’hi va bolcar amb di-
verses expedicions que sortien de
Barcelona i arribaven a Martorell
en tren. Des d’allà, una diligèn-
cia els portava a Collbató, des
d’on accedien a les coves. Tot ple-
gat, una aventura que encarna-
va perfectament l’esperit del ro-
manticisme de l’època. 

UN 2017 DE RÈCORD
De fet, l’estrena de la nova imat-
ge de les coves coincideix amb un
balanç turístic històric per a Mont-
serrat. I és que durant el 2017, el
recinte del monestir ha rebut 2,7
milions de visitants, un 8% més
que l’any anterior. Però és que el
parc natural també ha experi-
mentat un augment del nombre
de visites, en concret del 5%, arri-
bant a les prop de 650.000.

El cor de Montserrat
» Les Coves de Salnitre de Collbató reobren amb un ambiciós espectacle audiovisual únic al món
» Les parets de la cavitat expliquen la història de la muntanya amb tecnologia d’última generació

Francisco J. Rodríguez
MONTSERRAT

Els veïns de Collbató van ser els primers a veure un espectacle que estarà obert al públic general a partir del 3 de febrer. Fotos: Ajuntament de Collbató

Les coves es 

van començar a 

formar fa uns 45 

milions d’anys
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Parlen els
veïns

Mar
“En general no tinc
el costum d’anar de
compres, però du-
rant les rebaixes,
segurament per la
publicitat, sí que ho
faig. Aprofito per

comprar llibres i pel·lícules amb el preu
rebaixat, i també m’agrada mirar si hi ha
descomptes en entrades de teatre.”

Albert
“No hi he anat i ja
no crec que ho faci.
Els primers mesos
de rebaixes sempre
hi ha molta gent a
les botigues i és
molt atabalant.

Més endavant hi ha menys gent, però lla-
vors queden molt pocs productes re-
baixats i ja no val la pena.”

Alba
“Sí que he anat de
rebaixes aquests
dies. Sempre m’a-
grada aprofitar per
comprar aquelles
coses que normal-
ment són cares i du-

rant les rebaixes tenen un preu més rao-
nable. Sobretot compro roba i aprofito per
fer una renovació d’armari.”

Dídac
“No només he com-
prat a les rebaixes,
sinó que les he vis-
cut perquè treballo
a una botiga de Bar-
celona. Acostumo a
comprar una mica

de tot, aprofito les ofertes de les coses que
he volgut comprar durant l’any, com ara
sabates i complements, entre d’altres.”

Has comprat molt a les rebaixes d’aquest hivern?
per Anna Utiel

La lupa

per Júlia Daravallo Gonzalez

Quocient de simpatia

Senyores, senyors. Permetin-me que
em remeti a un conte per explicar mi-
llor el que vull dir. Les narracions po-
den ser una arma de doble fila. Nor-
malment s’accepten de bon grat perquè
formen part de tradicions que són el
punt de mira d’aquells que poden es-
criure-les, és a dir, dels qui manen. 

Com que no vull fer-me pesada, in-
tentaré ser breu.

Entre els textos del Gè-
nesi, un dels més descone-
guts és el protagonitzat per
la Lilit. “La primera dona” és
una història narrada dues
vegades: la d'Eva va ser es-
crita,  la segona només ex-
plicada oralment i, per això,
poc coneguda. Sembla que Adam va de-
manar ajuda a Déu perquè Lilit era re-
bel i no satisfeia els seus desitjos... Po-
bre Adam!  Ella no va tenir més remei
que marxar després de demanar ajuda
sense resposta, perquè no tolerava ser
forçada per un home vulgar i posse-
ïdor... Un gest que va propiciar l'enu-
ig bíblic del Creador. En fi, tota la ira di-
vina i un nou concepte del mal que van
utilitzar algunes religions per fer de la
dona lliure un ésser perillós i endimo-
niat, "prostituta" assedegada, lladre
nocturna de nens. Fa pena descobrir
que es tracta d’un mite molt vigent; el

personatge televisiu Bertín Osborne re-
sumia que la raça espanyola es defineix
pel seu masculinisme.

El gran escriptor jueu Primo Levi va
denunciar els factors ocults de l'agres-
sió a les dones en la seva obra Lilit i al-
tres relats. Les dinàmiques del poder
mai no qüestionen què és el que hi ha
darrere del que es diu. Penso que
aquest relat és una revelació d'allibe-

rament personal que reclama el dret a
triar sense ser sotmesa a la força. Una
visió gens extraordinària que es defensa
com pot dels estereotips masclistes
mil·lenaris i s’enfronta, en molts casos,
a l’"eugenèsia” d’un passat recent que
afirmava que les dones republica-
nes –Lilits– tenien sentiments pato-
lògics i un gran instint de crueltat.

Les idees, o la falta d’aquestes, són
més perilloses que el verí, i la seva cura
rau en “aprendre fent coses”, per molt
petites que siguin. Una didàctica que ne-
cessita el concurs de l'art en totes les se-
ves facetes, una pedagogia sentimental,

ara inexistent, i una educació sexual efec-
tiva que contraresti la informació limi-
tada i absurda de la pornografia.

L'aplicació del pla de mesures con-
tra la violència envers les dones i les cria-
tures és una molt bona notícia, però la
prevenció no pot sostenir-se només en
demanar silenci a les víctimes. Caldrà
també plantar cara i denunciar sense
por, i amb els mecanismes necessaris.

I els mitjans? Què es
pot fer des de la premsa, la
ràdio i la televisió al res-
pecte? 

En primer lloc, posar
més atenció en l'ús d'ex-
pressions masculines quan
no és moralment correcte

(tots, ells, alguns...). També es podria
demanar el segon cognom a periodis-
tes i col·laboracions per fer justícia
amb les nostres mares. La funció de la
cura de textos és una tasca summament
important en aquest sentit: no negar el
femení.

Parlant de mares, aniria bé fer un es-
forç col·lectiu per controlar les infames
expressions –com aquella de “fill de
puta”– i altres termes tan arrelats a la
nostra cultura i que aboquen tanta
merda a les dones. 

Qualsevol dia s’enfadaran molt i ens
deixaran sense les postres.

Davant la violència envers les dones, 
cal plantar cara i denunciar sense por,

amb els mecanismes necessaris

Els semàfors

Gunter Demnig
Fa 25 anys que aquest reconegut artista

alemany recorda les víctimes dels
camps de concentració nazis amb llam-

bordes petites amb els noms i dades
principals dels represaliats. Aquestes

Stolpersteine arriben ara a Olesa. 
pàgina 16

Exèrcit espanyol
El dia que Collbató presentava a la

premsa el nou audiovisual de les Coves
de Montserrat, soldats de l’exèrcit amb

vehicles militaritzats accedien al pàr-
quing públic on s’esperaven els perio-

distes. Un fet criticat per l’alcalde. 
pàgina 18

Aj. de Collbató
A partir del 3 de febrer, les Coves de 

Salnitre oferiran un nou i tecnològica-
ment avançat audiovisual que narra la
història de Montserrat i la seva relació

amb els humans que l’han habitat al
llarg de la seva història. 

pàgina 3
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per Francisco J. RodríguezLes millors
perles

Puigdemont viatja a Dinamarca, la Catalunya del nord 
d’Europa –que diria Artur Mas–, per participar en un debat 
a la Universitat de Copenhague. La justícia espanyola 

es fa l’orni i els guionistes de ‘Tom i Jerry’ estudien un revivalde 
la sèrie inspirant-se en la partida que mantenen una part i l’altra.

Cristiano ‘Narcís’ Ronaldo va fer servir en ple partit el mòbil
del metge del Madrid per mirar-se després d’haver rebut
un cop a la cara que el va fer sagnar. Una vintena de guàr-

dies de seguretat van suar de valent per contenir un José Anto-
nio Camacho fora de sí que cridava que no era tan greu. 

Catalunya en Comú critica la poca paritat de la Mesa del Parla-
ment alhora que proposa Joan Josep Nuet –un home– com a
candidat a formar-ne part. No volem posar en dubte les 

crítiques dels comuns: potser Nuet s’ha fet passar per una dona 
i Domènech encara no se n’ha adonat. #ElBecariComunero.

Rajoy podrà explicar als seus néts que va viatjar en un AVE
nou que va ser avançat per un tren de Rodalies. Ha passat
durant el viatge inaugural de la línia Madrid-Castelló, que

ha arribat tard per una avaria. El mateix Rajoy, que ha viscut in-
cidents a transports per aire i terra, ha assessorat els tècnics.

Juan Ignacio Zoido, ministre de l’Interior, ha fet pública la factura
de Piolín a Catalunya. 87 milions per un operatiu de missatge-
ria –els seus integrants van ‘repartir’ de valent– que va fer la vol-

ta al món. Inés Arrimadas s’indigna i critica que els diners s’haurien
d’haver dedicat a educació no doctrinària. 

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Les claus

Si Ciudadanos va ser el partit més
votat a les eleccions del 21-D, se
n’ha de treure una lliçó: va saber
transmetre un relat a conveniència
dels seus interessos. Com ho po-
dem canviar? Canviant les frases
de propaganda per convèncer,
amb idees força per part del nostre
bàndol. Per exemple, la contro-
vertida frase “Espanya ens roba”.
Els que se senten espanyols es po-
den sentir ofesos, no? En canvi, si
es diu “El govern del PP ens mal-
tracta econòmicament” ja només
es poden sentir interpel·lats els del
PP. Així s’aconsegueix reduir el
nombre de contraris a les tesis in-
dependentistes. Cal posar molt
èmfasi, per allò dels passaports per
anar i venir a Espanya, que la na-
cionalitat espanyola no la perdrà
ningú a no ser que s’hi renunciï
expressament. Reblar el clau en
què no hi ha una supremacia, re-
butjant la polèmica identitària.
Són catalans de ple dret tots
aquells que viuen i treballen a Ca-
talunya (si tenen “papers”, que n’hi
ha molts que per això no ho poden
ser), de fa vuit generacions i tin-
guin vuit cognoms catalans o ha-
gin vingut fa poc.

Es diu que hi ha qui vota per
sentiments i qui ho fa per les vís-
ceres, uns a favor de... i altres en
contra de..., però si es fa un estudi
sociològic de qui vota qui, serà
convenient analitzar a qui i a on
cal enviar el missatge. Per això cal
obrir un procés constituent, per
deixar clar tot això. Per fer una
proposta d’ingressos amb impos-
tos i de com repartir-los i una pro-
posta de despeses i inversions. No
hi ha color entre la realitat actual,
que vivim i patim, i la del futur.
Vinga, tots a picar pedra!

Canviar el relat
per Jordi Lleal 

El model més sostenible
per Sergi Villena

L'excel·lent ratxa del Barça no ha
alterat un pla que s'havia pror-
rogat des del mercat d'estiu: re-
forçar l'equip amb Coutinho. A
aquesta incorporació il·lusionant
hi hem d'afegir la del colombià
Yerry Mina, que ha arribat abans
d'hora (estava aparaulat per a la
temporada vinent) forçat per la
sortida de Mascherano.

Dos fitxatges de prestigi en
aquest mercat d'hivern. El bra-
siler suposa una inversió molt
alta, producte de la inflació en el
mercat futbolístic; i Mina com a
aposta de futur, a un
preu força assequi-
ble tenint en comp-
te les xifres que s'es-
tan movent engua-
ny. Són dues mane-
res, totalment com-
plementàries i al-
hora necessàries, de
consolidar l'estructura de la plan-
tilla. També responen a una es-
tratègia de màrqueting interna-
cional: Coutinho reobre la via
brasilera, que amb la marxa de
Neymar havia quedat afeblida; i
el gegant colombià enceta una re-
lació amb el país cafeter, inèdita
fins ara, i es converteix en el pri-
mer jugador d'aquell país que
vestirà la samarreta blaugrana.

Tots dos s'haurien de sumar
a un model en què els joves del
planter tornessin a tenir el pro-
tagonisme dels Xavi, Iniesta o
Busquets del passat recent. L'en-
cariment de preus cada vegada es

fa més palès, i el Barça ha de co-
brir-se les espatlles amb futbo-
listes de primer ordre, i treballar
simultàniament amb totes les for-
ces per produir jugadors de casa
sense cost econòmic. Si no es fa
així, arribarà un moment en què
no podrà competir amb econo-
mies emergents en el món fut-
bolístic (cas actual dels magnats
que dirigeixen clubs com PSG o
City), i aleshores és quan pot veu-
re amenaçada la seva freqüent
supremacia de les últimes dèca-
des en el panorama mundial.

Els experts parlen d'una for-
nada actual amb gran futur en les
categories juvenils. Noms com
els d'Abel Ruiz o Sergio Gómez,
sumats a d'altres més coneguts
com Aleñá o Cucurella, truquen
a les portes del primer equip per
qualitat i compromís amb el
model del club. Cal aprofitar-ho,
evitant que marxin. La fórmula
hauria de ser la que històrica-
ment millors rèdits ha propor-
cionat: un nucli de jugadors for-
mats a La Masia complementat
amb les estrelles foranes que
han estat fitxades amb l'objectiu
de marcar diferències.

Un nucli de jugadors
formats a La Masia combinat
amb les estrelles foranes que

han de marcar diferències

Vist al Twitter

#ElMaleterDeZoido #FavoritaAlsOscar #FornRenuncia

@oscarcatradio: Zoido dient que vigilen
que Puigdemont no vingui en ultralleuger o
amagat en un maleter. El surrealisme deixarà
sense feina els guionistes del Polònia.

@PepPrieto: “La forma del agua”, favorita als
Oscar amb 13 nominacions. La seva victòria
seria un necessari reconeixement al seu di-
rector, que firma la seva obra més arriscada.

@marionaisern: Joaquim Forn renuncia a
la seva acta de diputat. El màxim respecte
per una persona honrada i que mai no
hauria d’haver entrat a la presó.

El + llegit                                 línianord.cat
Corral, regidor de Cultura de Martorell: 
"A la Festa Major apostem per la tradició"1
Sant Andreu serà zona 1 
de transport públic el 20182
El CH Sanes torna a jugar 
contra el Barça a la Supercopa3
El Montserratí s’organitza 
per convertir-se en comarca4
Front comú per reclamar 
la connexió de l’AP-7 amb l’A-25

Els semàfors
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Quina valoració fa de la
festa dels Tres Tombs
d’enguany? 

Bastant positiva, malgrat que hi
va haver gent que es va espantar
per la previsió meteorològica i fi-
nalment no va venir. Tot i això, la
participació va ser prou nom-
brosa i tot va sortir millor del que
esperàvem. 

Per què creu que la celebració de
Sant Antoni Abat continua te-
nint èxit cada any? 
Perquè s’emmarca dins la cultura
popular catalana i és una festa
ancestral. Segons consta en papers
de l’Església, se celebra a Martorell
des de l’any 1647, i encara es man-
té i la gent hi participa i hi té inte-
rès. No oblidem que s’hi passegen
carros centenaris que, si no fos
pels Tres Tombs, romandrien tan-
cats en un local i molt poca gent els
aniria a visitar. D’aquesta manera,
en ser una mena de museu am-
bulant que surt al carrer, la gent els
pot conèixer i en pot gaudir.

Com es transmet aquesta tradi-
ció a les noves generacions?
És una tradició que costa molt de
transmetre. Hauria de passar de
pares a fills, però els fills acostu-
men a estar ocupats en altres co-
ses que consideren més impor-
tants. M’agradaria que els joves
s’involucressin més i, de fet, espero
que l’any que ve una persona
jove em prengui el relleu. Aquest
és l’últim any que exerciré de pre-

sident, perquè ja fa molts anys que
sóc a l’entitat i he de deixar pas a
la joventut. 

Canviant de tema, Sant Antoni
és una de les poques festes que
encara organitza una entitat i no
l’Ajuntament. Quina importàn-
cia té aquest fet?
Com a entitat, el nostre objectiu és

mantenir la tradició. Martorell
sempre ha estat un centre de
compravenda d’animals, tant de
raça equina com d’altres races, i no
volem que això es perdi.

És difícil trobar participants que
disposin d’animals de tir per
als Tres Tombs?
Estem veient que cada vegada hi
ha menys cavalls de tir, ja que
han estat substituïts per tractors,
camions... Ara, la gent que té
aquest tipus de cavalls sol ser afi-
cionada al món dels Tres Tombs i,
per tant, els seus animals només
treballen del gener al maig. La
resta de l’any no fan res, però se-
’ls ha de mantenir i cuidar, cosa que
costa uns diners que no es recu-
peren. Aquestes persones es gas-
ten els diners perquè volen man-
tenir la tradició i, si no fos per
elles, els Tres Tombs acabarien
sent una desfilada de genets mun-
tats a cavall. 

El pregó d’enguany va anar a cà-
rrec de la Colla de Geganters de
Martorell. Com es trien els pre-
goners?
Els Amics de Sant Antoni volem
col·laborar amb altres entitats de

Martorell, per això aquest any els
pregoners han estat els Geganters,
com també ho havien estat ante-
riorment els de la Penya Barcelo-
nista i altres associacions. Creiem
que aquesta és una forma de do-
nar-nos suport i fer caliu entre
entitats, i així evitar que algunes
desapareguin. 

Que la festa sigui de tots, vaja.
A més , diversos comerços del
poble decoren un carro o ca-
rruatge i participen als Tres
Tombs. Quina relació té aques-
ta festa amb el comerç local?
L’entitat cedeix carros a aquests
comerciants i després són ells ma-
teixos qui els guarneixen i els pas-

segen per tot el poble. Només han
de llogar els animals de tir. És una
manera que tenen els botiguers de
fer-se conèixer entre la gent.

Quina és l’activitat de l’entitat
durant la resta de l’any? 
Ara és l’època forta, sortim la ma-
joria de diumenges perquè fem el
tornajornal, és a dir, anem als po-
bles amb què col·laborem i que
han vingut als nostres Tres Tombs.
Després, el primer diumenge de
maig, fem la festa final de tempo-
rada, que aquest any se celebra a
la Bisbal del Penedès. Hi partici-
pem un 70% o 80% dels pobles
que estem federats a la Federació
Catalana dels Tres Tombs.

“És l’últim any que sóc 
president perquè vull 
deixar pas als joves”

Entrevista

“Si no fos pels Tres

Tombs, molt poca

gent coneixeria els

carros centenaris”

Perfil | Passió pel món del cavall i la tradició
Rafael López va néixer a Martorell l’any 1949. Fill d’una família de tradició pagesa, de petit, pas-
sava els diumenges a la vinya. De jove, va decidir estudiar i va treballar durant molts anys al de-

partament administratiu d’una multinacional, motiu pel qual parla anglès, francès i alemany. Fa
prop de 30 anys que és a l’entitat dels Amics de Sant Antoni Abat i en fa quatre que la presideix.  

Rafael López / President dels Amics de Sant Antoni Abat

Martorell va celebrar Sant Antoni Abat amb els tradicionals Tres Tombs el passat
14 de gener. Aquesta és la festa més antiga del municipi, ja que els seus inicis 

daten del 1647. L’entitat que l’organitza és l’associació dels Amics de Sant 
Antoni Abat de Martorell, de la qual n’és president Rafael López.

Anna Utiel
MARTORELL

Foto: Anna Utiel
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Fonollosa reclama al Govern
el deute de les escoles bressol
ENSENYAMENT4Martorell ha
iniciat els tràmits per reclamar
al departament d’Ensenyament
de la Generalitat el deute que té
contret amb la ciutat per les es-
coles bressol. La quantitat co-
rrespon als diners que la con-
selleria va deixar de pagar des
del curs 2012-2013 a les tres
llars d’infants de la ciutat –de ti-
tularitat municipal–. 

Així ho va anunciar l’alcalde
Xavier Fonollosa a l’últim Ple,
interpel·lat al respecte pel por-
taveu socialista, Lluís Tomàs.
“És un tema en el qual treballem
des de fa temps i ja hem iniciat
els tràmits, fent arribar una car-
ta al secretari general d’Ensen-
yament, Lluís Baulenas”, va res-
pondre Fonollosa, que va xi-
frar la quantitat que la Genera-
litat deu a l’Ajuntament en poc
més d’un milió d’euros. 

“NO CALDRÀ ANAR A JUDICI”
Tomàs també va demanar que
“es facin interpel·lacions judi-
cials per fer efectiu el pagament

dels imports pendents”, tot i
que l’alcalde va respondre que
“no caldrà”, ja que “ja hi ha
una sentència” al respecte. I és
que el Tribunal Superior de
Justícia (TSJC) va donar la raó
als 36 ajuntaments que van de-
nunciar la Generalitat pel deu-
te de les escoles bressol. 

PER UN “ACORD GENERAL”
Per aquesta raó, en la carta en-
viada per Fonollosa a Ensenya-
ment reclamant el deute es posa
la sentència com a precedent i es
convida a arribar a un acord
general per a tot el país. Per això
ja ha reclamat una reunió amb
el Govern per abordar de ma-
nera conjunta la fórmula d’a-
quest acord. 

La regidora de Serveis d’A-
tenció a les Persones, Núria
Canal, va destacar l’esforç del
consistori en els últims anys per
sostenir les escoles bressol i
que són “dels pocs municipis”
que tenen totes les escoles bres-
sol de titularitat pública. 

Transparència i eficàcia: les
claus del nou Codi de Conducta
GESTIÓ MUNICIPAL4Garantir
la transparència, la satisfacció de
la ciutadania, la qualitat dels
serveis, l’accessibilitat i simpli-
ficació dels tràmits, l’eficàcia o
l’eficiència són algunes de les eti-
quetes que porta el Codi de Con-
ducta que va aprovar al Ple. 

El text base és fruit del con-
sens entre la Generalitat, les
quatre diputacions, l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona (AMB),
l’Associació Catalana de Muni-
cipis i Comarques (ACM), la
Federació de Municipis de Ca-
talunya (FMC) i el Consorci Ad-

ministració Oberta de Catalun-
ya (AOC). 

El nou document s’adreça
als alts càrrecs municipals, tre-
balladors municipals, directius,
càrrecs d’organismes autònoms
o d’entitats públiques empresa-
rials municipals, entre altres. 

El text dicta normes com ara
declarar béns patrimonials, evi-
tar conflictes d’interessos, no
acceptar regals de particulars ni
d’entitats públiques o privades o
no acceptar invitacions per a
àpats o esdeveniments no rela-
cionats amb la tasca institucional.

Llum verda a la nova
residència Arc de Sant Martí
EQUIPAMENTS4La futura resi-
dència per a persones amb dis-
capacitat intel·lectual de l’Arc de
Sant Martí tindrà capacitat per
a 48 interns. De fet, la Junta de
Govern ha aprovat el conveni
que ha de permetre iniciar la se-
gona fase del projecte de la Fun-
dació Arc de Sant Martí, pro-
motora de la residència. 

La gerent de la fundació,
Rosa Cadenas, ha expressat que
aquesta llum verda “és un com-

promís que l’Ajuntament ja va
fer públic el 2017 i que permetrà
començar les obres i tirar enda-
vant aquesta infraestructura”,
la qual, diu, “donarà una sorti-
da molt interessant a les famílies
i a les persones amb discapaci-
tat al municipi”. 

Cadenas ha explicat que el
nou complex tindrà 2.000 me-
tres quadrats i s’ubicarà als te-
rrenys propers al Centre d’A-
tenció Diürna. 

Successos | Escorcolls a Martorell en una operació antidroga
Els Mossos d’Esquadra van portar a terme escorcolls a Martorell el dia 23 en el marc d’una 

macro operació antidroga que va tenir lloc a tota l’àrea metropolitana de Barcelona i va tenir
ramificacions a Alemanya. La policia va arrestar 13 persones en l’operatiu que té el seu 

origen en la investigació d’un segrest d’un home a Sitges el juny de l’any passat. 

L’home que va resultar ferit en
l’incendi que va tenir lloc la ma-
tinada del dimarts 23 de gener
en un edifici del carrer Lluís
Requesens del barri de Buenos
Aires ja s’ha recuperat, segons
asseguren a Línia Nord fonts
properes a la família. 

En aquell incendi, però, va
morir la seva dona, de 78 anys,
per inhalació de fum. Les ma-
teixes fonts expliquen que la
víctima era la que gaudia d’un
millor estat de salut i ajudava el
seu marit. L’home, per tant, ha
quedat en una situació compli-
cada, ja que la seva delicada sa-
lut no li permet viure sol. 

Tanmateix, l’alcalde Xavier
Fonollosa i els serveis socials
han assegurat als familiars de les
víctimes que es faran càrrec de

la situació. La prioritat principal
és trobar un allotjament tem-
poral per al supervivent de l’ac-
cident, ja que el pis, ara mateix,
no és habitable. 

L’incident va tenir lloc al
voltant de les tres de la matina-
da del dia 23 a la desena planta
de l’edifici. La dona va ser tro-
bada al llit, on va morir per in-
halació de fum, mentre que el
marit va aconseguir sortir al
balcó i, així, salvar la vida. Tan-

mateix, va patir una intoxicació
greu de la qual ja s’ha recuperat. 

Fonollosa va confirmar que el
foc es va originar al menjador del
pis, concretament al sofà, però,
de moment, es desconeixen les
causes que el van provocar. El foc
es va controlar en menys de
mitja hora i no va ser necessari
evacuar la resta de veïns. Un suc-
cés que ha trasbalsat la ciutat i els
veïns del matrimoni, que han
quedat molt afectats pels fets.

L’edifici on va tenir lloc l’incendi, al número 4 de Lluís Requesens. Foto: Línia

L’home ferit en l’incendi a
Buenos Aires ja s’ha recuperat

» El veí de 80 anys va aconseguir salvar la vida sortint al balcó
» El consistori li busca llar i suport després de la mort de la seva dona

Anna Utiel
MARTORELL
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Per unes ciutats lliures
d’agressions sexuals

IGUALTAT4Més enllà dels lí-
mits establerts és un poema de
la jove martorellenca Paula Gar-
cía que ha guanyat el tretzè pre-
mi del Concurs per a l’erradica-
ció de la violència masclista de la
Plataforma Unitària contra les
Violències de Gènere. García
repeteix el guardó, que ja va re-
bre el 2012 per una altra obra.

L’obra de García pretén
“conscienciar les dones, sobretot

les més joves, del seu apodera-
ment”, explica la jove. “Els temes
de caràcter social sempre em
motiven a l’hora d’escriure, ja
que és una eina per treballar per
una societat més justa”, afegeix.

García té una llarga trajec-
tòria, tot i tenir 21 anys, en el
món literari i ha obtingut diver-
sos premis, com el Certamen Po-
ètic Andreu Trias de l’Hospita-
let o el Premi Vila de Martorell. 

Gent gran ajuden escolars 
a millorar el nivell de lectura
EDUCACIÓ4El programa Lec-
tura sense edat pretén que gent
gran del municipi ajudin escolars
a millorar el seu nivell de lectu-
ra. Hi participen les escoles José
Echegaray, Juan Ramón Jimé-
nez i Mercè Rodoreda. 

L’activitat consisteix en la
visita setmanal d’una persona
gran, resident a Martorell, a un
dels centres d’educació primària
esmentats per tal d’ajudar els
alumnes a millorar la seva rapi-
desa i comprensió lectora.

El regidor de Gent Gran i Sa-
lut, Albert Fernández, sosté que
l’èxit del taller es basa en la
il·lusió que hi dipositen tant els
avis com els alumnes.

Per la seva banda, Montse
Sansano, cap d’estudis i coordi-
nadora de Lectura sense edat a
l’escola Juan Ramon Jiménez,
apunta que l’atenció individua-
litzada és un dels punts forts d’a-
questes sessions. “Tots els alum-
nes volen participar, ja que una
lectura compartida sempre és
més satisfactòria que una d’in-
dividual”, assegura. 

A més, el projecte vol establir
interaccions entre persones
grans i infants que permeti in-
tercanviar valors i elements cul-
turals entre generacions tan se-
parades pel temps. I, per altra
banda, generar relacions de res-
pecte cap a la gent gran. 

PATRIMONI4Sovint, es tendeix
a identificar la petjada romana a
Martorell només amb les restes
vinculades a la Via Augusta,
com el Pont del Diable. El cert és
que al municipi hi ha també
restes d’una vil·la romana. Des-
cobertes el 1965, estan ubicades
a la zona enjardinada i de jocs in-
fantils entre els carrers de Mont-
serrat, de Tit i la rotonda d’en-
trada a Solvay. Una sèrie de ma-
les decisions i de deixadesa per
part de les administracions van
provocar el seu abandonament
actual, quan només són visibles
unes poques restes en un “greu
procés de degradació”, tal com
denuncien des del Centre d’Es-
tudis Martorellencs (CEM). 

Justament, l’entitat van do-
nar a conèixer aquest jaciment
en una xerrada organitzada per
Òmnium Cultural al Círcol el dia
13. Alfred Mauri, vicepresident
del CEM, va explicar que aques-
tes restes, batejades com a Mar-
torell-Enllaç –per la seva proxi-
mitat a l’estació de ferrocarril–
o Termes Glude, “són un dels
elements patrimonials romans
més clars que hi ha a Martorell,
en paral·lel al Pont del Diable”.
Mauri va assenyalar que el jaci-
ment forma part “d’una de les
nombroses vil·les romanes que

entre els segles II abans de Crist
i III després de Crist es van es-
tablir a banda i banda del riu Llo-
bregat”. Es tractava d’una cons-
trucció rural, amb una part no-
ble i residencial i una de rústica
envoltada de l’explotació agrària. 

El vicepresident del CEM va
assegurar que la part de les res-
tes que es podria recuperar “co-
rrespon al sector més residen-
cial”, les quals podrien ser les res-
tes, diu, d’unes termes. 

Les troballes posen de relleu
que Martorell va ser un impor-
tant punt rural de subministra-
ment per a les ciutats de l’època.
Una importància històrica d’è-
poca Antiga que el CEM vol

treure de l’oblit. “Costa d’en-
tendre que un jaciment arqueo-
lògic hagi pogut ser objecte de
tant menyspreu i de tanta igno-
rància”, van expressar des del
centre en el seu butlletí ApuntS
del març de l’any passat. 

De manera paral·lela, el
1984 es van trobar 14 pus de fo-
namentació mentre es porta-
ven a terme les obres dels tallers
dels ferrocarrils. Unes restes
que són “complexes” de recupe-
rar, va dir Mauri, però que, en tot
cas, “estan preservades”. 

Ara cal veure com es rehabi-
lita una part de la història local
que no per ser molt antiga, és
menys important.

Accés a la zona de les troballes pel carrer Tit. Foto: Google Maps

La Roma martorellenca que va
més enllà del Pont del Diable
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Martorell va celebrar, del di-
vendres 12 al diumenge 14 de ge-
ner, les festes de Sant Antoni
Abat. Com cada any, el punt
més important i l’atractiu prin-
cipal va ser la popular passejada
dels Tres Tombs, que enguany va
tenir lloc el dia 14. 

Malgrat que les previsions
meteorològiques eren negati-
ves, finalment va sortir el sol i
uns quaranta carros i carruatges
van desfilar per tot el municipi.
El president dels Amics de Sant
Antoni Abat, Rafael López, es
mostra satisfet amb la partici-
pació, tot i que reconeix que hi va
haver absències a causa dels
pronòstics de pluja. 

La jornada festiva va co-
mençar a les nou del matí amb
el clàssic esmorzar traginer, ser-
vit davant del local social dels
Amics de Sant Antoni, a on es
van acostar prop de 700 perso-
nes, segons l’Ajuntament. 

A les 11.30, després del guar-
niment i l’enganxada d’animals

de tir i carruatges, va començar
la desfilada dels participants.
Acompanyats per la Banda Sim-
fònica de Martorell, carros i ca-
valls es van passejar pels ca-
rrers del poble, sota l’expectació
d’un gran nombre de veïns i
veïnes que es van apropar per
gaudir de la festa i del patrimo-
ni cultural local.

Cap a la una del migdia, a la
plaça de l’Església, mossèn
Francesc Tirado va fer la bene-
dicció dels animals, donant així
el tret de sortida als Tres Tombs.
El recorregut tradicional dels
Tres Tombs consisteix a fer tres
voltes senceres pels carrers del
barri de La Vila.

En el programa d’aquest any,
tampoc no van faltar ni el concert
vermut –al qual van assistir
aproximadament 500 persones,
segons l’Ajuntament– ni el ball
de gala, dos actes que se celebren
a la sala d’El Progrés amb la co-
bla La Principal de La Bisbal. El
Regidor de Cultura de Martorell,
Sergi Corral, assegura que “no cal
fer modificacions” en el progra-
ma de les festes de Sant Antoni,
perquè considera que “la tradi-
ció també és un èxit”. 

Martorell viu Sant Antoni Abat
» Malgrat els pronòstics de pluja, el temps va acompanyar i la ciutat va poder celebrar els Tres Tombs

» Sergi Corral, regidor de Cultura: “No cal fer modificacions a la festa, la tradició també és un èxit”

Cavalls, carros, carruatges i genets van desfilar pels carrers de Martorell. Fotos: Línia Nord

Anna Utiel
MARTORELL
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Treballs de millora a 
la tanca de la plaça del Roure
MANTENIMENT4El pas del
temps i la humitat de la zona ha
fet malbé la tanca perimetral de
la plaça del Roure. Per aquesta
raó, informa el consistori, s’ha
posat en marxa la seva renova-
ció a través de la brigada muni-
cipal de l’Ajuntament. 

Els treballs de millora van
arrencar el passat dia 15 amb l’a-
valuació detallada de l’estat de
la tanca i la retirada de tots els
trams que estan malmesos per

la seva part baixa. Aleshores, les
peces que estiguin en mal estat
són retirades i canviades per al-
tres de noves. 

A partir d’aquell mateix dia,
la plaça va estar sense la tanca
en la major part de la seva su-
perfície i, per aquesta raó, el con-
sistori va demanar als veïns que
hi passegen amb el gos per la
zona que tinguin cura que les
mascotes no entrin a la zona de
jocs infantil. 

Carnestoltes | Rua, concurs de disfresses i ball popular
Enguany Carnestoltes arriba més aviat del normal i omplirà de gresca i xerinola el 

poble a partir del 3 de febrer. Per a aquell dia, dissabte, hi ha un programa d’activitats
que consisteix en una rua, un concurs de disfresses i un ball popular a la sala del CCR.

La rua arrencarà a les 7 de la tarda davant de l’escola vella i recorrerà el nucli antic. 

SEGURETAT4Des de finals de
desembre la Diputació està por-
tant a terme una tala selectiva
d’arbres a tocar de la C-243 pel
perill de caiguda sobre la carre-
tera que presenten. I és que la
seva inclinació sobre la calçada
i les condicions indiquen als
tècnics que poden acabar sent un
perill pels vehicles. 

L’Ajuntament explica que ha
facilitat el contacte entre l’ens
provincial i els propietaris dels
terrenys per poder fer-hi la tala.
Abans, però, la Diputació ha
analitzat tècnicament els arbres
per veure si presentaven risc
potencial o no de caiguda.
Aquells que s’ha determinat que
poden caure s’han retirat, amb el
vistiplau dels propietaris de les
terres on hi eren. 

L’actuació ha comportat que
a les zones on es treballa en
aquest sentit es doni pas alter-
natiu als cotxes mentre es talen
i es retiren els arbres seleccio-
nats per ser retirats. 

Aquesta actuació, tanmateix,
ha coincidit en el temps amb la

plantació de més arbres al nucli
antic i al barri de Can Sunyer.  Es
tracta d’una actuació, expliquen
també des del consistori, per re-
posar aquells exemplars que,
amb el temps, s’havien anat
morint o caient arran de nevades
i ventades. Des de l’àrea de Medi
Ambient, indiquen, es preveu
continuar treballant en la millora

de l’arbrat dels espais verds del
municipi. 

En el nucli antic s’han re-
plantat pi pinyoner al parc del
camí de Matamoros, mentre
que a Can Sunyer s’ha fet a di-
ferents punts com ara el Jardí
del Pont o a la illeta entre els ca-
rrers de Núria i del Pedraforca,
també amb pi pinyoner.

Un operari regulant el trànsit durant la tala. Foto: Ajuntament

Talen arbres a tocar de la 
C-243 per evitar que caiguin
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TRIBUNALS4Els 11 professors
de l’Institut el Palau investigats
per presumptes delictes d’odi
després de les càrregues poli-
cials de l’1-O van acabar de de-
clarar davant la Fiscalia el dia 10.
En la seva defensa, els docents
van al·legar que el debat sobre els
fets del dia del referèndum d’oc-
tubre va sorgir dels alumnes es-
pontàniament, després de la con-
centració de repulsa de la vio-
lència celebrada l’endemà.

La polèmica va començar
arran de la denúncia que van fer
un grup de famílies del centre
santandreuenc per les suposades
crítiques que va rebre la Guàrdia
Civil per la seva actuació l’1-O. I
és que alguns dels alumnes del
Palau són fills dels agents desti-
nats a la caserna que el cos armat
té a la localitat i que està al cos-
tat de l’institut. Segons algunes
d’aquestes famílies, els estudiants
van arribar a casa dolguts per su-
posats comentaris de professors

contra el cos policial. “Estaràs
content amb el que va fer ahir el
teu pare”, asseguren que va dir un
docent a un fill de guàrdia civil da-
vant de tota la classe l’endemà de
l’1-O. El dia 5 d’octubre uns 200
alumnes de l’institut van fer una
concentració davant del centre en
solidaritat amb els seus com-
panys fills de guàrdies civils.

Des de l’institut van emetre un
comunicat negant les acusacions
i indicant que “sempre s’ha vet-
llat per la perfecta convivència de

la comunitat educativa”. Ara,
després de les declaracions dels
docents davant la Fiscalia, ha
sorgit una polèmica al si d’En-
senyament. La directora dels Ser-
veis Territorials a la comarca,
Núria Vallduriola, va dir que de-
manarien que es desestimés el
cas. Però el ministre d’Educació
Íñigo Méndez de Vigo, respon-
sable accidental de la conselleria
per la intervenció de la Generali-
tat, se’n va desmarcar i va afirmar
que això ho ha de decidir el jutge. 

Picabaralla a Ensenyament pels
docents del Palau investigats

» La directora de Serveis Territorials demana que es desestimi el cas
» El ministre d’Educació, responsable de la conselleria, se’n desmarca

Llorca reclama l’ampliació del
CAP de l’avinguda Constitució

SANITAT4L'Ajuntament de Sant
Andreu de la Barca ha demanat
a la Generalitat l'ampliació del
CAP de l’avinguda Constitució
amb la finalitat que pugui donar
resposta a les necessitats de la
població en un futur i que no es
quedi petit.

L’alcalde Enric Llorca ha ex-
plicat que, segons les previsions
amb les quals treballa l'Ajunta-
ment, la ciutat arribarà als
30.000 habitants l'any 2026.
“A diferència del que pot passar
a altres municipis de l’entorn,
està previst que Sant Andreu no

només no perdi població sinó
que en guanyi”, ha explicat Llor-
ca. Amb aquesta previsió, segons
l'alcalde, és important mantenir
i potenciar els recursos amb els
quals compta la ciutat per donar
resposta a les necessitats de la
població. “Les característiques de
l’ambulatori de l’avinguda Cons-
titució permeten ampliar les de-
pendències sense gaires proble-
mes”, ha afegit Llorca, que tam-
bé posa el focus en la millora de
la dotació de recursos humans i
materials per donar resposta a
les necessitats dels veïns. 

Un nou dipòsit d’aigua per
garantir el subministrament
INFRAESTRUCTURES4Aigües
Ter Llobregat (ATLL) ha anun-
ciat que construirà pròxima-
ment al municipi un dipòsit
d’aigua amb capacitat per a
5.000 metres cúbics. 

L’objectiu d’aquesta obra és
garantir el subministrament
d’aigua a la ciutat, tal com ex-
pliquen des d’ATLL en un co-
municat. El preu d’aquesta obra
ascendeix als 3,1 milions d’eu-
ros –aquesta partida econòmi-
ca està contemplada dins del Pla
d’Inversions de la Concessió– i
també està previst que es cons-

trueixi una canonada de 800
metres per connectar el dipòsit
amb la xarxa de subministra-
ment municipal. 

MODERNITZAR LA XARXA
D’aquesta manera, es podrà
modernitzar un dels trams de la
conducció d’aigua actual, el
qual serà substituït per una ca-
nonada elaborada amb acer. 

Aquest projecte ha estat po-
sat en fase d’informació públi-
ca fins al passat 28 de gener per
part de l’Agència Catalana de
l’Aigua (ACA). 

Falsificava contractes per
complir objectius de vendes
SUCCESSOS4Un veí de 47 anys
va ser detingut a principis de
mes acusat de falsificació de do-
cument mercantil. L’home, que
treballava de comercial en em-
presa de seguretat, falsificava les
signatures de clients per con-
tractar serveis que no havien de-
manant, amb l’objectiu d’assolir
l’objectiu de vendes de la seva
companyia. La investigació de la
policia catalana va arrencar fa poc
menys d’un any, quan una de les

víctimes –un comerç d’Esparre-
guera– va denunciar l’empresa
on treballava l’arrestat perquè
l’estava cobrant per uns serveis
que no havia contractat.

En comprovar la documen-
tació, els agents van detectar que
algú havia falsificat la firma de la
víctima. Els Mossos, que encara
busquen víctimes, asseguren que
el detingut no ho feia per lucrar-
se, sinó per evitar les penalitza-
cions per no complir objectius.

Medi Ambient | La ciutat s’afegeix al Pacte pel clima
Sant Andreu de la Barca s’ha adherit al Pacte d’alcaldes i alcaldesses pel 

clima i l’energia, un document que marca els objectius assenyalats per la 
Unió Europea i que han de complir els municipis del continent fins al 2030. En
aquest sentit, la ciutat es compromet a reduir les emissions de CO2 en un 40%.

L’ampliació del centre, una prioritat per al govern local. Foto: Google Maps
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TRIBUNALS4Un jutjat de Mar-
torell està investigant tres caps
de la policia local per presump-
tes delictes d’assetjament labo-
ra i sexual, prevaricació, suborn
de funcionari, malversació de
caudals públics i falsedat docu-
mental, segons va avançar el
diari El Mundo. El jutge també
investiga el paper en tot plegat de
l’alcaldessa Pilar Puimedon, una
regidora i un tècnic, ja que els
querellants consideren que no
haurien fet res per solucionar la
problemàtica. 

El jutjat va admetre a tràmit
la querella i va obrir diverses di-
ligències per investigar el cas. Se-
gons el text de la querella, pu-
blicat en part pel mateix diari, els
denunciants venien patint as-
setjament al seu lloc de feina des
de feia mesos. Els comanda-
ments del cos denunciats, sem-
pre segons la querella, haurien
fet servir contra altres com-
panys “tots els mitjans coercitius,

humiliants, vexatoris i despòtics
que van considerar convenients”. 

La denúncia també destaca
l’actitud dels responsables mu-
nicipals, que haurien estat “in-
capaços” de frenar la suposada
actitud “arbitrària” dels coman-
daments de la policia local. 

Des del consistori han con-
firmat l’admissió a tràmit de la
querella però argumenten que
“és necessari” que el procedi-
ment penal “segueixi el seu curs
per determinar si hi ha hagut al-
gun fet delictiu o no”. A més, re-
marquen que “no s’atribueix a

tots els querellats ni els mateixos
fets ni els mateixos delictes”.

L’Ajuntament també argu-
menta que “sempre” ha tramitat
les queixes dels seus treballadors
públics “d’acord amb la norma-
tiva” i que la querella “respon a
una disputa laboral interna de la
policia local, que s’ha traslladat
per part dels querellants a l’àm-
bit judicial”. Puimedon afirma
que si hagués tingut coneixe-
ment de la comissió dels pre-
sumptes delictes, hauria “ac-
tuat en conseqüència i amb la
màxima exigència legal”. 

Polèmica per presumpte
assetjament a la policia local

EDUCACIÓ4El municipi podria
tenir una línia més de P3 i tam-
bé a 4t d’ESO el curs vinent. Així
es va plantejar durant una reu-
nió entre el regidor d’Educació,
Jordi Borrell, la primera tinent
d’alcalde Carme Rallo i els res-
ponsables dels Serveis Territo-
rials d’Ensenyament, celebrada
a mitjans de mes. 

De cara a la planificació per
al curs 2018-2019 es té en comp-
te el padró i en funció de les xi-
fres es configura una previsió
que, tanmateix, està sotmesa a
les dades de la preinscripció.
L’oferta de places per a la prò-
xima preinscripció escolar pre-
veu tres línies de P3, quatre línies
d’ESO i dos grups de primer
Batxillerat. Per tant, es preveu la
recuperació d’una línia de P3 a
l’escola La Roureda i una de
quart de la ESO a l’institut.
Aquestes dues línies van ser su-
primides per al present curs. 

Tanmateix, aquest no va ser
l’únic tema del qual se’n va par-
lar a la reunió. L’ampliació de

l’institut va ser un dels altres te-
mes i, en aquest sentit, des de
Serveis Territorials van traslla-
dar als representants municipals
que el projecte és “una prioritat”
i que preveuen que els pressu-
postos de la Generalitat de cara
al 2018 ho contemplin. De fet, els
comptes del Govern per al 2010
ja contemplaven les obres, d’1,6

milions de pressupost, però fi-
nalment no es va poder fer efec-
tiva l’ampliació. 

Per la seva banda, l’Ajunta-
ment va reiterar la necessitat “ur-
gent” d’ampliar el centre escolar,
actualment amb molts espais
“hipotecats” i, per tant, els usos
per als quals es van destinar no
es poden portar a terme. 

Una imatge de la reunió amb Serveis Territorials. Foto: Ajuntament

Ensenyament preveu recuperar
dues línies i ampliar l’institut

Guardó | Obren candidatures als Sesrovirencs de l’Any
Un any més, l’Ajuntament ha obert el període per presentar candidatures als
Premis Sesrovirencs de l’Any, uns guardons que s’entreguen des del 2001 i que
són un reconeixement a aquelles persones, activitats i entitats del municipi que
hagin destacat en alguna matèria. El període de presentació finalitza el 28 de febrer.

Patrimoni | Olesa recupera una maça cerimonial del segle XVI
Olesa ha recuperat una maça cerimonial que data del segle XVI. Un element patrimonial de

fusta i argent que ha estat testimoni de la història del poble –precedia els seguicis i actes 
protocolaris– i que ha estat dos segles guardada en un armari. La regidoria de Cultura va 
decidir restaurar la porra, un treball encarregat al Centre de Restauració de béns mobles.

Sant Esteve Sesrovires

M. Jesús Rodríguez (PSC)
renuncia a l’acta de regidora
COMIAT4La regidora socialista
María Jesús Rodríguez va pre-
sentar la seva renúncia al seu cà-
rrec per motius personals. Ho va
fer a l’últim Ple, celebrat el di-
mecres 24 de gener. 

Actualment estava al capda-
vant de Benestar Social i Gent
Gran i de Polítiques de Gènere i
Salut. El relleu de la regidora es
farà efectiu en el pròxim Ple.

“Deixo aquesta eina de con-
vivència i construcció comuna
sense abandonar ni molt menys

el meu espai per continuar tre-
ballant pel meu poble amb les ei-
nes de l’associacionisme i la par-
ticipació ciutadana”, va dir du-
rant el seu comiat al Ple. 

L’alcalde Enric Carbonell i la
resta de regidors van destacar el
caràcter conciliador de Rodrí-
guez i la seva dedicació. “Ets un
puntal inestimable per a la gent
que t’envolta”, va agrair-li. 

Rodríguez es va incorporar a
la política municipal com a re-
gidora l’any 2011. 

Llambordes per recordar 
els olesans de l’Holocaust

MEMÒRIA4L’artista alemany
Gunter Demnig va començar fa
25 anys a col·locar llambordes de
10 per 10 centímetres, fets a mà
un per un, a ciutats d’arreu d’Eu-
ropa. Es tracta dels Stolperstei-
ne –’llambordes per ensope-
gar’– peces que porten una fulla
de llautó en la qual hi ha grava-
des les dades essencials de per-
sones. Noms, cognoms i altres
dades de víctimes de l’Holo-
caust. Des d’aleshores, Demnig
n’ha instal·lat prop de 30.000 a
tot el continent. Una manera de
fer aturar els vianants i fer-lo

pensar en aquella concreta víc-
tima de la barbàrie. 

Ara, aquesta iniciativa arriba
a Olesa. El dia 26 en van instal·lar
10 a la plaça Fèlix Figueras –al-
calde assassinat pel franquis-
me– amb els noms de 10 olesans
que van passar pels camps de
concentració nazis: Eduard Bo-
ada Olivé, Joan i Ramon Sardà
Paraira, Francesc Llongueras
Marcet, José Marcos Martínez,
Francesc Margalef Forcada, Ma-
nel Martín Alguézar, Eugenia
Vidal Forcada, Miquel Grau Ma-
teuni i Josep Valldeperas Macià.

Demnig amb les llambordes de la memòria. Foto: Goethe Institut

Rodríguez al centre, en una foto del Ple. Foto: Ajuntament
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URBANISME4Després d’anys
d’estira-i-arronsa, finalment s’ha
desmantellat la nau industrial del
polígon de Can Vilalba de 9.000
metres quadrats que estava en
runes. Situada al quilòmetre 2,9
de la carretera BV-1201, aques-
ta fàbrica acollia una indústria
tèxtil i va tancar fa anys. 

Durant aquest temps havia
estat abandonada i oberta al
desmantellament furtiu i sense

control per part de persones
que s’hi acostaven a recollir ma-
terials diversos, fins que va con-
vertir-se en una edificació “ruï-
nosa i amb perill per a la segu-
retat de les persones”, expli-
quen fonts de l’Ajuntament. 

És per això que la nau es va
declarar en estat de ruïna tècni-
ca, econòmica i urbanística. Des
de fa temps, l’Ajuntament ha re-
clamat al propietari –la SAREB,

l’anomenat banc dolent– el des-
mantellament total de l’edifici,
fins al punt d’arribar-se a impo-
sar multes coercitives per in-
compliment de les ordres. 

Finalment, el desmantella-
ment es va fer efectiu a finals de
l’any passat. Des del consistori
han celebrat el desenllaç d’a-
questa història, el qual suposa un
pas endavant cap a “la millora
del paisatge urbà”.  

L’estat de la fàbrica (esquerra) era lamentable i ara s’ha procedit a desmantellar-la (dreta). Fotos: Ajuntament

Desmantellen la nau industrial
que estava en runes a Can Vilalba

SEGURETAT4L’any passat va
finalitzar amb unes xifres opti-
mistes pel que fa a l’accidentali-
tat viària al municipi. Malgrat
que la xifra desitjada ha de ser
sempre la de zero, els accidents
ocorreguts als trams de via que
passen pel municipi ha baixat un
5% respecte de l’any anterior. En
concret, el 2017 es van produir
118 accidents de trànsit a Espa-
rreguera, mentre que el 2016 la
xifra va ser de 124. 

Josep Sánchez, cap de la po-
licia local, posa èmfasi en el
descens del nombre de vícti-
mes més que no pas en la re-
ducció dels accidents. I és que
aquesta mateixa estadística in-
dica no només que no hi va ha-
ver morts, sinó que els ferits
lleus van descendir fins al 40, 23
menys que el 2016, mentre que
no n’hi va haver cap de greu. 

Per tot plegat, aquestes xifres
representen el millor registre
històric de la dècada a Esparre-
guera. Una millora que Sánchez
atribueix “tant al reasfaltat de la

carretera i el nou peraltat del re-
volt on hi havia més concentra-
ció d’accidents com a les mesu-
res de seguretat o a la conscien-
ciació dels conductors”. 

Conscienciació dels conduc-
tors i també dels joves. En aquest
sentit, Stop Accidentes i la poli-
cia local han posat en marxa, per
quart any, una campanya a les
aules sobre la seguretat viària.
Porta com a nom Avís, papis...
ara us educo jo, i busca que els

més petits transmetin a les seves
famílies la necessitat de ser pru-
dent a la carretera. 

PUNT CONFLICTIU
Per altra banda, la policia ha
destacat l’antiga carretera com
un dels punts més conflictius,
amb el 61% dels accidents. Per
detectar aquests punts negres,
Ajuntament, policia local i Servei
Català de Trànsit estan elaborant
un Pla de Seguretat Viària.

L’antiga carretera, un dels punts negres a Esparreguera. Foto: Google Maps

Descens important dels 
ferits en accidents de trànsit

Televisió | De policia local a ‘Ven a cenar conmigo’
Una agent de la policia local en actiu, Yolanda, va participar a principis de mes en el reality
show de Cuatro ‘Ven a cenar conmigo’. Els concursants d’aquest programa fan d’amfitrions
de sopars i després voten qui ha estat el millor. Finalment, però, l’esparreguerina no va poder
guanyar els 3.000 euros de premi. No és la primera vegada que l’agent surt a la televisió.

Cultura | Èxit en la clausura del Festival Musica’t
L’orquestra BCN Camerata i la Coral Contrapunt d’Abrera van finalitzar el diumen-

ge 14 de gener el cicle musical Festival Musica’t, en un emocionant concert que va
tenir lloc a l’Auditori del Centre Polivalent d’Abrera. L’alcalde Jesús Naharro va 

elogiar la labor del foment de la música clàssica i la cultura del festival. 

Esparreguera

El consistori estudia reclamar
el deute de les escoles bressol
ENSENYAMENT4El Tribunal
Superior de Justícia (TSJC) ha
donat la raó a més d’una trente-
na d’ajuntaments de tot Cata-
lunya que van reclamar a la Ge-
neralitat el pagament de les sub-
vencions a les escoles bressol que
l’ens autonòmic va deixar de
satisfer entre el 2012 i el 2015. 

És per aquesta raó que l’al-
calde Eduard Rivas va anun-
ciar a Ràdio Esparreguera que el
seu govern està estudiant la pos-
sibilitat de reclamar també el

deute que el Govern té amb el
municipi en aquesta qüestió.
“En el seu moment, la Genera-
litat va imposar unes retallades
que van trencar un gran consens
segons el qual un terç del cost
l’assumia l’ajuntament, un terç
la Generalitat i un altre terç les
famílies”, va recordar Rivas. 

El TSJC reconeix, de mo-
ment, el dret dels consistoris
que van presentar la demanda a
rebre 1.300 euros per alumne en
tres cursos, del 2012 al 2015. 

Els veïns decidiran on destinar
150.000 euros del pressupost
ECONOMIA4Els abrerencs po-
dran votar per decidir a quins
projectes destinar els 150.000
euros que contemplen els pres-
supostos d’enguany per a la par-
ticipació. Es tracta de la prime-
ra vegada que l’Ajuntament posa
a disposició de l’elecció dels ciu-
tadans una suma de diners dels
comptes municipals. 

Els veïns i veïnes podran es-
collir  un mínim de tres projec-

tes diferents que no superin els
40.000 euros. 

Pel que fa a les inversions
dels pressupostos destaquen la
remodelació del parc de Can
Vilalba i la creació d’un de nou
a l’escola Josefina Ibáñez. 

També es destinarà una par-
tida per adequar el Castell de
Voltrera i la rehabilitació dels ha-
bitatges d’emergència habita-
cional de la Masia Can Morral. 

Conduïa drogat i apuntant
els conductors amb un làser

SUCCESSOS4Els Mossos van
denunciar el conductor d’un ca-
mió de mercaderies perilloses, de
24 anys i nacionalitat espanyo-
la, per posar en risc els altres
conductors circulant sota els
efectes de l’haixix i apuntant-los
amb un punter làser. 

Els fets van tenir lloc el 9 de
gener poc abans de les 10 del

matí a la C-55 al seu pas pel mu-
nicipi. Un conductor va des-
criure al 112 com el conductor del
camió enlluernava amb el làser
als altres conductors. Patrulles
de trànsit el van localitzar i in-
terceptar a Cornellà. 

L’arrestat va donar negatiu
en el control d’alcoholèmia però
positiu per haixix. 

L’escola bressol Coloraines. Foto: Ajuntament
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El jutge dóna la raó a Collbató
en el contenciós amb Sorea

MUNICIPALITZACIÓ4L’empre-
sa Sorea va presentar un recurs
contra l’acord del Ple de l’1 de fe-
brer del 2016 que va aprovar la
municipalització del servei d’ai-
gua al poble. 

L’empresa, que tenia la con-
cessió del subministrament d’ai-
gua al municipi fins al desembre
del 2015, es va considerar afec-
tada per la decisió del Ple. Però
una jutgessa considera “qües-

tionable” l’interès de Sorea, ja
que la decisió adoptada per l’A-
juntament “no afectava en res
l’entitat actora [Sorea]”. És a dir,
que com que la concessió ja va
finalitzar, l’Ajuntament tenia la
potestat de triar “lliurement”,
afirmen fonts municipals, el ti-
pus de gestió, “sense cap mena
d’obligació envers l’anterior mo-
del de concessió o l’empresa
que hi participava”.

Successos | Troben sa i estalvi l’home desaparegut a la Fumada
El consistori va denunciar a les xarxes socials la desaparició de Jacinto Rovira, un veí 
de 92 anys del qual se li havia perdut la pista a la zona de la Fumada el passat dia 22. 

La guàrdia urbana va demanar als veïns que truquessin si el veien. Finalment, en Jacinto 
va ser trobat sa i estalvi a la mateixa zona on havia desaparegut hores abans. 

El dia que Collbató presentava a
la premsa el nou audiovisual de
les Coves de Montserrat [veure
pàgina 3], soldats de l’exèrcit
amb tot l’equipament i sis vehi-
cles militaritzats accedien al
pàrquing públic on esperaven els
periodistes. Una imatge que l’al-
calde, Miquel Solà, no conside-
ra “positiva” per al poble, tal com
ha explicat a Línia Nord. 

El batlle, a més, ha lamentat
la presència de militars a la
zona per fer maniobres, tot i
tractar-se d’una escena habi-
tual en els últims anys. Sigui
com sigui, Solà considera que
“no és agradable veure soldats
armats en un entorn natural i tu-
rístic com és Montserrat”. De fet,
el Ple va aprovar en el seu mo-
ment una moció rebutjant les
marxes per la muntanya. 

Aquesta publicació s’ha posat
en contacte amb el Ministeri de

Defensa, des d’on han explicat
que la maniobra depenia de la
caserna de Sant Climent Sesce-
bes i que es va tractar d’una
“marxa quotidiana”. En tot mo-
ment, diuen, es va respectar
l’entorn, deixant els cotxes de-
gudament aparcats al pàrquing
de les coves. A més, les mateixes
fonts asseguren que es va avisar
el consistori “com sempre”, a tra-
vés d’un fax. “Ara mateix és l’ú-
nica comunicació per fax que re-
bem a l’Ajuntament”, reconeix

un Solà que critica les formes de
la institució armada, la qual “no
diu una data concreta” de quan
portarà a terme les maniobres.
“Rebi o no rebi el fax, seguiran
fent el que vulguin”, es resigna.

I és que Solà recorda que no
és la primera vegada que es
queixen, però lamenta que no els
fan gaire cas. El que sí que han
aconseguit, tanmateix, és que els
soldats no passegin amb les ar-
mes pels carrers del poble, com
sí que feien anys enrere. 

Una imatge d’unes maniobres similars a Collbató el 2014. Foto: Twitter

Solà lamenta les maniobres
militars als peus de Montserrat
P. Arriaga / F.J. Rodríguez
COLLBATÓ

L’1 d’octubre ja té la seva
plaça a la Font del Còdol

POLÍTICA4El que va començar
sent una acció de protesta es-
pontània per part d’alguns veïns
per denunciar la repressió poli-
cial durant les votacions de l’1-
O ha acabat institucionalitzant-
se. El Ple de gener va aprovar
que la plaça del centre del barri
de la Font del Còdol passi a
dir-se ‘de l’1 d’octubre’. De fet,
poc després d’aquell intens dia
va aparèixer un cartell que ba-
tejava així aquell espai. 

Aquesta moció s'adheria a
una petició veïnal que volia re-
tre homenatge a totes les perso-
nes que aquell dia van defensar
els punts de votació i com a for-
ma de denúncia de l’actuació de
la policia durant l’1 d’octubre. 

Tots els regidors van votar-hi
a favor excepte un, el socialista
Salvador Valls, que es va abste-
nir. El públic assistent a la ses-
sió va celebrar l’aprovació de la
moció amb una ovació.
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IGUALTAT4El tercer trimestre
del 2017 va acabar amb 595 de-
núncies per violència masclista,
10 més que el trimestre anterior
i 94 més respecte del mateix pe-
ríode del 2016. 

Són dades que ofereix el da-
rrer informe de l’Observatori
del Consell Comarcal, que tam-
bé assenyala que van ser con-
demnats 32 homes i 12 van ser
absolts. Com en altres mesos, de
cada 100 dones víctimes de vio-
lència masclista, 11 decideixen no
declarar en el procediment ju-
dicial, una proporció superior a
la del conjunt de Catalunya però
inferior a la del global de l’Estat.

Per altra banda, el 75% dels

homes denunciats són de na-
cionalitat espanyola. El 76% de
les dones a les quals se’ls va ac-
tivar una ordre de protecció són
majors d’edat i també de nacio-
nalitat espanyola. 

CONTRA LA COSIFICACIÓ
La violència masclista és una xa-
cra que cal combatre des del
punt de vista legal i de l’educa-
ció. En aquest sentit, el dia 13 el
Consell Nacional de les JERC va
aprovar una proposta de reso-
lució presentada per l’assemblea
de la formació del Baix Llobre-
gat contra la cosificació de la
dona i l’ús que se’n fa de la seva
imatge. 

MOBILITAT4El projecte de des-
doblament de la carretera B-
224 entre Martorell i Sant Este-
ve avança pel bon camí. Dijous
dia 25 es va presentar a l’Ajun-
tament de Martorell de la mà
dels alcaldes dels municipis in-
volucrats –Martorell, Sant Es-
teve Sesrovires, Masquefa i Pie-
ra– i amb la presència del se-
cretari d’Infraestructures i Mo-
bilitat de Territori, Ricard Font. 

Aquest projecte permetrà in-
crementar la capacitat de la ca-
rretera –ara mateix circulen uns
25.000 vehicles diàriament– i
millorar la mobilitat en aquest
àmbit. A més, d’aquesta mane-
ra Martorell disposarà d’una
nova entrada i sortida al seu
nucli urbà des de l’avinguda
Puig del Ravell, que formarà
part de la B-224 i que tindrà en-
llaç amb l’AP-7 i l’A-2. 

El desdoblament és una de
les primeres accions de millora
integral d’aquesta carretera que

enllaça Martorell i Vallbona d’A-
noia i tindrà un cost total d’uns
20 milions d’euros. La inversió
per actuar de manera global a la
carretera ascendeix, tanmateix,
als 45 milions. 

En concret, aquest primer
projecte que es va presentar a
Martorell abasta dos quilòmetres
de longitud, entre la rotonda
del polígon Anoia, a Sant Este-
ve Sesrovires, i l’avinguda del
Puig del Ravell, a Martorell. La

via projectada té una amplada de
21 metres, consta de dos carrils
per sentit de la circulació –de 3,5
metres cadascun, vorals exteriors
d’1,5 i exteriors de només 1–, i
una mitjana de dos metres de se-
paració entre ells. 

Per facilitar les connexions,
el projecte preveu una rotonda
elevada sobre el vial que con-
necta l’A-2 i l’AP-7 de grans di-
mensions que tindrà 120 metres
de diàmetre exterior. 

La imatge de l’acord entre Govern i ajuntaments. Foto: Ajuntament

Desdoblaran la carretera B-224 
entre Martorell i Sant Esteve 

Augmenten les denúncies
per violència masclista

CAMPANYA4Any nou, vida
nova. Aquest és el mantra que
s’estan repetint els botiguers a les
rebaixes d’hivern que van arren-
car diumenge dia 7, després de la
ressaca d’un Nadal que sembla
haver cobert les seves expectati-
ves i que ha fet oblidar, en part,
uns mesos finals del 2017 ines-
tables per la situació política. 

Així ho expressa el secretari
general de l’Agrupament de Bo-
tiguers i Comerciants de Cata-
lunya (ABC), Emiliano Maroto,
que malgrat que no té encara da-
des definitives xifra l’increment
de les vendes de Nadal “entre el
4 i el 5%”. “Ha estat bastant po-
sitiva”, resumeix, i celebra que
gràcies a aquesta millora dels
resultats “s’ha recuperat la cai-
guda de l’octubre” provocada per
la tensió política arran de l’1-O. 

De tota manera, cal seguir tre-
ballant per sortir del sotrac. En
aquest sentit, els comerciants
fan gala de la seva tenacitat i tor-
nen a posar tota la carn a la
graella per vendre més a les re-

baixes, fent bona aquella dita
que resa que “al mal temps, bona
cara”. Literalment. I és que les
baixades de temperatures po-
den ajudar a vendre més roba d’a-
brigar, la qual no havia tingut sor-
tida a causa de la tardança en l’a-
rribada del fred, cosa que ha ge-
nerat que hi hagi molt estoc.

És per aquesta raó que els co-
merciants tenen motius per ser
optimistes. De fet, Maroto augu-
ra que vendran un 4% més a les
rebaixes respecte de l’any passat. 

Unes rebaixes que van arren-
car de manera oficiosa el 7 de ge-

ner, ja que la nova llei de comerç
no estableix un inici normatiu de
la campanya i permet fer des-
comptes al llarg de tot l’any. Com
cada any, hi ha hagut polèmica
amb les grans cadenes que han
avançat els descomptes, tot i que
Maroto treu ferro a la situació.
“Han avançat les rebaixes les
grans marques, però a la resta de
comerços hi ha consens pel dia 7”,
diu. Sigui com sigui, Maroto de-
fensa amb fermesa les dates tra-
dicionals d’inici de les rebaixes. El
temps dirà si els consumidors van
en la mateixa direcció. 

Els botiguers esperen vendre
un 4% més a les rebaixes

Horaris | La Generalitat publica els festius d’obertura d’enguany
El Govern ha aprovat el calendari comercial definitiu d’obertura en festiu per a aquest any. Els
vuit dies festius que es podrà obrir són, a banda del 7 de gener –que va ser l’inici de rebaixes–, 
l’1 de juliol, el 12 d’octubre, l’1 de novembre i els 6, 8, 16 i 23 de desembre. A aquest calendari cal
afegir els dies que esculli cada municipi, en funció del que negociïn comerciants i consistoris.

Comerç

El Mercat d’Esparreguera es
disfressarà per Carnestoltes
ESPARREGUERA4En el marc
de l’objectiu i del programa de
dinamització que van pactar els
paradistes i l’Ajuntament, el
Mercat d’Esparreguera es deco-
rarà amb motius de Carnestoltes
i farà un sorteig d’un regal de 10
euros per a cada participant,
format per productes de les bo-
tigues del mercat. 

Tindrà lloc el 9 de gener i cre-
arà precedent, ja que cada mes

es farà una rifa, concretament el
tercer divendres. 

Emi Carmona, cap de la Uni-
tat Administrativa de la regido-
ria de Comerç, ha assegurat que
el mercat “és i ha de ser un dels
eixos comercials de la vila”, ja
que allà es pot trobar “una di-
versitat molt àmplia de produc-
tes, tots ells de qualitat”. Les al-
tres dues accions tindran lloc per
Sant Jordi i la Castanyada.

El comerç català s’involucra
en la promoció de la llengua
LLENGUA4Prop de 3.000 co-
merços de tot el país participen
en el programa Voluntariat per
la llengua com a espais on les pa-
relles lingüístiques podran par-
lar en català en situacions del dia
a dia, que és el que busca el pro-
grama del Centre de Normalit-
zació Lingüística (CPNL). 

Les converses espontànies
als establiments permeten prac-
ticar les estructures bàsiques i el

vocabulari específic del comerç.
Per altra banda, el CPNL busca
augmentar la presència i l’ús de
la llengua catalana en les jogui-
nes mitjançant el programa I tu,
jugues en català?. 

Aquesta iniciativa té la com-
plicitat de 17 empreses del país,
que aposten per incorporar el ca-
talà en els seus productes, i
compta amb més de 400 esta-
bliments que hi col·laboren.

Demografia | La població creix fins als 813.996 habitants
La comarca ha experimentat un augment de població del 0,5% en relació amb 

l’any 2016, que es tradueix en un increment de 4.113 persones, situant-se en un total 
de 813.996 habitants. El Baix Llobregat continua amb la tendència de creixement, 
discret increment de 2015 (+402 persones) i augment de 2016 (+3.232 persones).
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Sant Esteve | L’Handbol Sanes segueix perseguint el Sant Quirze
La lluita per ocupar la primera posició de la Primera Estatal masculina continua. L’Handbol
Sant Esteve segueix perseguint de forma incansable l’Handbol Sant Quirze i continua tenint 
l’Adrianenc com a tercer en discòrdia. Els de Dani Ariño afrontaran un calendari immediat

que els portarà a Sant Esteve de Palautordera, a rebre el Sant Joan Despí i a visitar Granollers.Esports

Tot va començar amb una publi-
cació al mur de Facebook de l’al-
calde, Miquel Solà, però està co-
mençant a créixer. El batlle va fer
una crida als veïns de més edat
del poble per aportar testimonis
de l’estada de la selecció polone-
sa de futbol a Collbató durant la
Copa del Món de l’any 1982.

“Molta gent no sap que van ser
aquí. Aleshores només hi vivien
unes 1.000 persones, era molt
més petit del que és actualment”,
explica a Línia Nordel batlle, que
només tenia tres anys quan es va
disputar la competició i que, lò-
gicament, no recorda res. “La se-
lecció es va allotjar a un hotel que
hi havia en el lloc on ara és l’edi-
fici d’EADA”, diu Solà, a qui se li
va ocórrer la idea a principis d’a-
quest any. “Sé que molts veïns te-
nen fotografies signades i altres re-

cords, i per això crec que seria
maco recuperar aquesta part de la
nostra història”, afegeix el batlle,
que diu que ha parlat amb per-
sones que recorden com els fut-
bolistes polonesos arribaven i
marxaven de l’hotel escortats per
la Guàrdia Civil i feien part de la
seva vida a la piscina del poble.

La crida per recuperar aquest
material ha arribat a oïdes de la
revista Panenka, que té previst
fer un reportatge recollint els
testimonis, gràfics i de viva veu,
de les persones que van com-
partir unes setmanes de la seva
vida amb l’equip que aleshores
entrenava Antoni Piechniczek.

TERCERS AL MUNDIAL
I és que aquesta estada a Collba-
tó va portar bona sort a un equip
on jugaven estrelles com Zibi Bo-
niek –que fitxaria per la Juventus
de Torí aquell mateix estiu– o ju-
gadors ja consagrats Grzegorz
Lato. Sense fer soroll, ja que no
partien com un dels favorits, Po-

lònia va superar la primera fase de
grups gràcies a la victòria per 5-1
contra el Perú i els empats sense
gols contra Itàlia i Camerun.

Això els va permetre passar
com a líders de grup i plantar-se
a la segona fase, que novament
van adjudicar-se gràcies a un
triomf contundent contra Bèlgi-
ca (3-0 al Camp Nou) i un nou
empat sense gols en un partit ca-

rregat de morbo contra la Unió
Soviètica, de nou a l’estadi bar-
celonista. Els polonesos, però,
van superar aquesta ronda gràcies
al goal average.

Els de Piechniczek, però, van
tastar la cara més amarga de
l’esport el 8 de juliol, novament
al Camp Nou, quan la primera
derrota que van patir, per 2-0
contra els italians amb un doblet

de Paolo Rossi, els va deixar fora
de la lluita per aixecar la preua-
da copa del món.

Malgrat aquesta derrota, l’e-
píleg de l’aventura de la millor ge-
neració de futbolistes polonesos
de la història a casa nostra va ser
feliç. Dos dies després de perdre
la semifinal, les ‘àligues’ van de-
rrotar França (3-2) i van acabar el
Mundial en tercera posició.

Collbató, capital de Polònia
» La vila va ser l’escenari de la concentració de la selecció polonesa de futbol durant el Mundial del 82
» L’alcalde Solà vol recuperar testimonis de la visita de l’equip, on jugaven estrelles com Boniek o Lato

Els polonesos van acabar el Mundial en tercer lloc després de derrotar França. Fotos: Ajuntament i FIFA

Pau Arriaga
COLLBATÓ
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Una mort que oficialment és acciden-
tal però que podria no ser-ho i la ba-
talla del marit de la víctima amb la
seva família política per aclarir els fets.

Aquest és el punt de partida de
Todo esto te daré, la novel·la amb què
Redondo torna a la llista dels més lle-
gits. Ha estat el llibre més prestat a les
biblioteques de la Diputació el 2017.

Llibres

Todo esto te daré  
Dolores Redondo

Actors reals i personatges virtuals en
3D s’uneixen per explicar el relat so-
bre l’amistat, l’amor, la responsabilitat
i el sentit de la vida escrit per Saint-
Exupéry i destinat a nens de totes les
edats (dels 4 als 100 anys).

La sala Barts de Barcelona acull les
darreres representacions de l’inspira-
dor musical fins a l’11 de febrer.

Teatre

El petit príncep
Àngel Llàcer i Manu Guix

Premi Enderrock a Artista Revelació
per la Crítica, amb Foliecitat el grup
La Folie reivindica el somriure, la
llum, l'optimisme i la vitalitat, així
com les ganes d'agradar i de trans-
metre bona energia.

Aquest és l'esperit del disc i la filo-
sofia d’una banda liderada per Paula
Giberga i Andreu Roig.

Música

Més d’un mes després de la seva es-
trena als Estats Units arriba a casa
nostra l’últim títol de la factoria d’Ste-
ven Spielberg.

La pel·lícula reviu el pols entre el
diari nord-americà The Washington
Post i l’administració Nixon pels infor-
mes classificats sobre la guerra del
Vietnam. Periodisme de pel·lícula.

Pelis i sèries

Els arxius del Pentàgon
Steven Spielberg

Foliecitat
La Folie

La Model, per dins
L’antiga presó de la Model de Barcelona, concretament el

pati d’accés del carrer Entença, és des del passat 21 de ge-
ner un nou espai obert a la ciutadania. Una mena de nou

interior d’illa de l’Eixample. El més interessant, però, és que
els divendres a la tarda i els dissabtes entre les 10 del matí
i les sis de la tarda l’antiga presó es podrà visitar en grups
de 30 persones durant 15 minuts. A banda de l’acte insti-

tucional d’inauguració que va tenir lloc el 21 de gener, 
s’habilitarà una exposició fotogràfica titulada ‘La Model
per dins’ situada al mur exterior de l’emblemàtic edifici. 

El nou crack culer Philippe Coutinho ha canviat la pluja
anglesa per la llum catalana i ha escollit la zona de Bella-

mar, a Castelldefels, per viure-hi. Tot plegat després de
protagonitzar un dels serials futbolístics més llargs dels

últims temps i ser el jugador més car de la
història del Barça, que ha pagat prop

de 160 milions d’euros al Liverpool
per ell. El també exjugador de l’e-

quip anglès i killer culer des de ja fa
uns anys, Luis Suárez, va ser qui va

convèncer el brasiler per anar a viure
a Castelldefels. Coutinho i la seva fa-

mília ja gaudeixen de les platges de so-
rra fina del municipi i el passat 21 de ge-

ner van deixar clar a Instagram que es-
tan molt a gust a la seva nova destinació.

La dona del jugador, Aine, va penjar a la xarxa
social una fotografia de la parella amb la seva 

filla, Maria, passejant per la platja.  

P H I L I P P E C O U T I N H O

La fitxa

ÉS FAMÓS PER...

EL TROBARÀS...

Ser el fitxatge més car de la història del Barça
El club ha pagat per ell uns 160 milions al Liverpool

Famosos

Al barri de Bellamar, a Castelldefels
La casa on s’ha instal·lat pertany a l’exculer Cesc Fàbregas

Passejant per la zona residencial i la platja
Gaudint amb la seva família o el seu company Luis Suárez

ON VIU?

| Axiom Verge Multiverse
Un científic mor després d’un accident i es desperta en un món alienígena. 

Aquest títol en recorda d’altres com Castlevania o Metroid.Viu en línia
No t’ho perdis

QUI ÉS?
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DILLUNS 19 DE FEBRER
16:15 A partir del dia 19 del mes que ve arren-

carà un curs d’informàtica perquè els majors
de 55 anys dominin els ordinadors. / Esplai
de la Gent Gran de Buenos Aires.

DIMECRES 31 DE GENER
10:30 Jornada de formació. L’últim dia d’aquest

mes es durà a terme una sessió per explicar
que implica treballar amb un contracte mer-
cantil i els drets i les obligacions que comporta.
/ Escoles Velles.

DISSABTE 17 DE FEBRER
18:30 Sense paraules és el nom d’un especta-

cle teatral familiar que va rebre el premi FE-
TEN 2016 i que està recomanat per a infants
que tinguin entre 6 mesos i 4 anys. / Teatre
Núria Espert.

DIJOUS 1 DE FEBRER
OLESA El primer dia del mes que ve es farà una

nova sessió del Cafè tertúlia anomenat Do-
nes que parlen de dones, en el qual les assis-
tents debatran sobre els temes que considerin
(18:00). / Ca l’Oriol.

DISSABTE 24 DE FEBRER
SANT ESTEVE La Fundació de la CONFAVC ha pre-

parat una sessió monogràfica anomenada Curs
de comptabilitat per a associacions. Està
pensat per a entitats (09:30). / Aula Munici-
pal de Formació.

DIJOUS 8 DE FEBRER
ESPARREGUERA Sergi Belbel serà el convidat

del Club de lectura teatre, que girarà al vol-
tant de la seva obra Després de la pluja
(17:30). / Biblioteca Municipal L'Ateneu.

DIMECRES 21 DE FEBRER
CASTELLVÍ El pròximdia 21 es farà una visita

guiada  a les Caves Freixenet (amb trenet per
cobrir part del recorregut) i tast al final de la
visita. També es veurà la fàbrica de galetes
Cobo (08:45).

DISSABTE 10 DE FEBRER
SANT ESTEVE Partit d’handbol corresponent a

la 19a jornada del grup D de la Primera Es-
tatal entre l’Handbol Sanes i el Sant Joan Des-
pí (19:30). / Pavelló de Sant Esteve.

COLLBATÓ La vila serà l’escenari triat
per a la presentació del libre Les Coves
de Haidrahodahós (19:00). / Bibliote-
ca (Casal de Cultura).

‘Les Coves de Haidrahodahós’
es presenta a Collbató

Divendres 2 de febrer a les 19:00

A.K.A. (Also known as) és una proposta
teatral que se centra en la figura d’en
Carles, un adolescent a qui se li plan-
tegen una sèrie de problemes. / Tea-
tre Núria Espert.

‘A.K.A. (Also Known As)’, una
obra que gira sobre la identitat
Divendres 23 de febrer a les 21:00

La primera proposta del cicle Mono-
loaddictes del febrer serà El último due-
lo, un enfrontament entre els humo-
ristes comandante Lara i Toni Rodrí-
guez. / El Progrés.

Humor exponencial amb Toni 
Rodríguez i el comandante Lara
Divendres 2 de febrer a les 22:30

MARTORELL Partit de bàsquet co-
rresponent a la 20a jornada de la lli-
ga LEB Plata entre el CB Martorell i el
CP La Roda. / Pavelló de Martorell.

El CB Martorell rep la
visita del CP La Roda

Diumenge 11 de febrer a les 12:30

P R O P O S T E S
agenda@comunicacio21.com

Martorell Cultura EsportsComarcaSant Andreu

Viu en línia
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